

العدالة الإجرائية في التحكيم التجاري الإلكتروني في القانون الأردني دراسة مقارنة

اعداد

نانسي حسين محمود الصالحي

اشراف

الدكتور مهند فرحان الطعاني

الملخص

تقتضي دراسة التحكيم التجاري الإلكتروني إتباع المنهج الوصفي والمنهج التحليلي والمنهج المقارن، وقد تناولت الدراسة موضوع التعريف بالعدالة الاجرائية ومضامينها وتطبيقاتها والقانون الواجب التطبيق على مسائل الإجراءات والمبادئ العامة للعدالة الإجرائية وضماناتها وجزاء الاخلال بها من خلال بيان حقوق الدفاع الأصلية في خصومة التحكيم وضمانات تطبيق العدالة الإجرائية في خصومه التحكيم التجاري، ومن ثم تناولت الدراسة الاطار القانوني للتحكيم الإلكتروني في العقود التجارية إجراءات التحكيم الإلكتروني وضمان تطبيق العدالة الاجرائية.

وخلصت الدراسة الى أن يتم في التحكيم الإلكتروني اتباع اجراءات التحكيم العادية، ويضاف إليها باتفاق الأطراف قواعد اضافية خاصة بالتحكيم الإلكتروني لعل أبرزها كيفية التواصل بين المتخاصمين والمحكمين عن بعد عبر شبكة الانترنت، وكيفية تقديم المستندات إلكترونياً وأهمية الحفاظ على سرية المعلومات التجارية والصناعية، ويعتبر مبدأ المساواة في المعاملة بين الأطراف في خصومة من الركائز الأساسية لضمان العدالة الإجرائية في التحكيم التجاري، ومما يسهم في ترسيخ هذه المبادئ الثقة في قضاة التحكيم.

وأوصت الدراسة المشرع الأردني ايجاد نظام قانوني ينظم شكل وادارة الجلسات الالكترونية لكي تكون محلا للاطلاع والحوار والمناقشة بين الاطراف وهيئة التحكيم، ولضمان تطبيق العدالة الاجرائية في قانون التحكيم الاردني الالكتروني فانه ينبغي على المشرع اضافة نص قانوني حول موضوع الالتزام بالسرية.

الكلمات المفتاحية: العدالة الإجرائية، التحكيم التجاري الإلكتروني، القانون الأردني.

**Procedural Justice in Electronic Commercial Arbitration in Jordanian
Law Comparative Study**

Prepared By

Nancy Hussien Alsalhi

Supervisor By

Dr. Mohanad Farhan Taani

Abstract

The study of electronic commercial arbitration requires following the descriptive approach, the analytical approach, and the comparative approach. The study dealt with the topic of defining procedural justice, its contents and applications, and the law applicable to issues of procedures and general principles of procedural justice, its guarantees, and the penalty for breaching it through a statement of the original defense rights in the arbitration dispute and the guarantees of applying procedural justice in His opponents of commercial arbitration, and then the study dealt with the legal framework for electronic arbitration in commercial contracts, electronic arbitration procedures and ensuring the application of procedural justice.

The study concluded that in electronic arbitration, normal arbitration procedures are followed, and additional rules for electronic arbitration are added to them by agreement of the parties, perhaps the most prominent of which is how to communicate between litigants and arbitrators remotely via the Internet, how to submit documents electronically and the importance of maintaining confidentiality of commercial and industrial information, and the principle of equality is considered The transaction

between the parties in an adversarial situation is one of the basic pillars to ensure procedural justice in commercial arbitration, and what contributes to the consolidation of these principles is confidence in the arbitration judges.

The study recommended that the Jordanian legislator find a legal system that organizes the form and management of electronic sessions in order to be a subject for information, dialogue and discussion between the parties and the arbitral tribunal, and to ensure the application of procedural justice in the Jordanian electronic arbitration law, the legislator should add a legal text on the subject of confidentiality commitment.

Keywords: procedural justice, electronic commercial arbitration, Jordanian law.